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Sinds de start van het Programma Aanpak jeugdcrimi naliteit 
in 2008 is een flink aantal maatregelen ontwikkeld en getest. 
Allemaal met dat ene doel voor ogen: minder recidive! Het 
slotjaar 2010 staat vooral in het teken van de invoering van 
die maatregelen. Deze speciale editie van de nieuwsbrief 
luidt het laatste jaar in: met een schematisch overzicht van 
alle pijlers, projecten, doelen en ambities; interviews met 
projectleiders en meningen van de uitvoerders over de 
kansen en knelpunten in 2010.

‘Tien procentpunt minder recidive van minderjarigen in 
2010 – van 60 naar 50 procent’ is de doelstelling van het 
Programma Aanpak jeugdcriminaliteit. Het is een bijdrage aan 
de kabinetsdoelstelling om de criminaliteit in Nederland met 
25 procent terug te dringen in de periode tot en met 2010. Het 
project Veiligheid begint bij Voorkomen omvat de maatregelen 
waarmee dit doel wordt gerealiseerd. Het programma Aanpak 
jeugdcriminaliteit is er onderdeel van. Het offensief om de 
jeugdcriminaliteit terug te dringen startte in 2002 met het 
Programma Jeugd terecht. Een ketengerichte aanpak en het 
verhogen van de effectiviteit van de sancties stonden centraal.

Vol ambities voor 2010
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Het Programma Aanpak jeugdcrimi
naliteit bouwt voort op de resultaten van 
Jeugd terecht door projecten uit te voeren 
binnen vijf pijlers: vroegtijdig ingrijpen, 
persoonsgerichte aanpak, een snelle en 
consequente jeugdketen, nazorg en de 
nieuwe vijfde pijler werkstraffen.

1. Vroegtijdig ingrijpen

Projectleider: Nol Meulendijks
De activiteiten van het project 
Vroegtijdig ingrijpen zijn bedoeld om te 
voorkomen dat jongeren afglijden naar 
crimineel gedrag. Hoe sneller wordt 
ingegrepen, hoe groter de kans is op een 
positieve gedragsverandering.

1.1 Verhogen Pakkans
Doel: Het idee wegnemen bij jongeren 
dat zij niet worden bestraft als zij crimi-
neel gedrag vertonen.
In 2010…worden de pilots geëvalueerd 
die in 2009 zijn gestart. In deze pilots 
worden maatregelen beproefd die de 
(subjectieve) pakkans moeten verhogen.

1.2 Registratie 12minners
Doel: Om signalen die wijzen op toe-
komstig crimineel gedrag van jongeren 
beter op te pikken, worden alle 12-min-
ners die met de politie in aanraking 
komen, beter geregistreerd in het be-
drijfsprocessensysteem van de politie. Zo 
ontstaat inzicht in het probleem 12-min 
en kan sneller worden doorverwezen 
naar zorg en hulp en vindt dossiervor-
ming plaats.
In 2010… wordt het aantal 12-min 
verdachten gemeten in een nulmeting, 
om de omvang van het probleem helder 
te krijgen. In vier politie-pilotregio’s 
wordt daarnaast in het voorjaar een 
verbetertraject gestart, waarna het verbe-
tertraject dit najaar landelijk kan worden 
toegepast.

1.3 Signaleringsinstrument ProKid
Doel: De ProKid-methodiek helpt de 
politie bij het vroegtijdig signaleren van 
risicokinderen onder de twaalf jaar. Op 
basis van alle gegevens over het kind en 
zijn woonadres, die in de politieregistra-
tie bekend zijn, deelt ProKid de kinderen 
in een risicocategorie in.
In 2010… wordt een beslissing genomen 
over de landelijke uitrol van ProKid, op 
basis van een evaluatie van de ervaringen 
die in vier pilots zijn opgedaan.

2. Persoonsgerichte aanpak

Een persoonsgerichte aanpak is van 
groot belang om de jeugdcriminaliteit 
terug te dringen. Geen jongere is immers 
hetzelfde en ook de oorzaken van 
crimineel gedrag verschillen per jongere.

2.1  Ontwikkeling landelijk instrumen
tarium jeugdstrafrechtketen

Projectleiders: Ruth Bolt en Ton Eijken
Doel: Ontwikkelen en testen van een 
landelijk instrumentarium voor de 
jeugdstrafrechtketen waarmee zeer 
doelgericht informatie wordt verzameld 
over de jongere, zodat met een passende 
interventie kan worden gereageerd.
In 2010… worden de pilots met het 
landelijk instrumentarium afgesloten 
en geëvalueerd. Op basis daarvan wordt 
besloten over een landelijke uitrol.

2.2 Erkende gedragsinterventies
Projectleider: Ton Eijken
Doel: In 2011 is een volledig pakket van 
(voorlopig) erkende gedragsinterventies 
beschikbaar, dat alle relevante crimino-
gene factoren bij jeugdige justitiabelen 
bestrijkt. Vanaf 2011 worden alleen deze 
(voorlopig) erkende gedragsinterventies 
gefinancierd.
In 2010… zal de Erkenningscommissie 
weer een aantal gedragsinterventies voor 
jeugdigen beoordelen. De (voorlopig) 
erkende gedragsinterventies worden lan-
delijk geïmplementeerd en door middel 
van wetenschappelijk onderzoek geëva-
lueerd op effectiviteit in de praktijk.

2.3 Gedragsbeïnvloedende Maatregel 
(GBM)
Projectleider: Monica Koning
Doel: Met de inwerkingtreding van de 
Wet gedragsbeïnvloeding jeugdigen in 
2008 zijn de mogelijkheden om via het 
strafrecht het gedrag van jeugdigen te 
beïnvloeden verruimd en kan een ge-
dragsbeïnvloedende maatregel worden 
opgelegd.
In 2010… wordt de implementatie van 
de gedragsbeïnvloedende maatregel 
afgerond.
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3. Snelle en consequente jeugdketen

Een snelle en effectieve uitvoering 
van straffen en maatregelen is 
belangrijk bij het terugdringen van de 
jeugdcriminaliteit.

3.1 Doorlooptijden
Projectleider: Marion van Vroonhoven
Doel: Het realiseren van de Kalsbeek-
norm, al dan niet in bijgestelde vorm.
In 2010… worden de verbeteringen 
ingevoerd die zijn voortgekomen uit het 
onderzoek naar de doorlooptijden in de 
jeugdstrafrechtketen in 2009.

3.2  Informatie Management Jeugd
strafrechtketen (IM Jeugdstraf
rechtketen)

Projectleider: Frederiek Mulder
Doel: Verbeteren van de ICT-informa-
tievoorziening zodat alle ketenpartners 
actuele en volledige informatie over 
criminele jongeren met elkaar kunnen 
delen.
In 2010… wordt verder gewerkt aan het 
optimaliseren van de (digitale) informa-
tie-uitwisseling tussen de ketenpartners.

3.3 Pilot AmsterdamWest
Projectleider: Suzanne Graaf
Doel: Realiseren van een snelle en effec-
tieve aanpak van jeugdige overtreders, 
door het versnellen van de doorlooptij-
den in de jeugdstrafrechtketen en het 
inzetten van goede combinaties van straf 
en zorg.
In 2010… wordt de pilot afgerond en 
geëvalueerd.

3.4 Verbetertraject Toezicht Jeugd
Projectleiders: Etienne van Koningsveld 
en Remco van Winden
Doel: Verbeteren van het toezicht op de 
naleving van de bijzondere voorwaarde 
Hulp & Steun bij een voorwaardelijke 
veroordeling en opgelegd als schorsende 
voorwaarde.
In 2010… worden de maatregelen om 
het toezicht te verbeteren op de naleving 
van de bijzondere voorwaarde Hulp & 
Steun getoetst en nader uitgewerkt in 
een pilot. Eind 2010 kunnen maatrege-
len dan landelijk worden ingevoerd.

4. Passende Nazorg

Projectleider: Frederiek Mulder
Bij het terugdringen van recidive onder 
jongeren is een effectieve, sluitende 
en passende nazorg erg belangrijk. 
Aansluitend op een strafrechtelijk 
verblijf in een justitiële jeugdinrichting 
(JJI) worden jongeren begeleid bij hun 
terugkeer in de samenleving om hen op 
het rechte pad te brengen én te houden.

4.1 Netwerk en trajectberaden
Doel: De netwerk- en trajectberaden vor-
men een vaste overlegstructuur waarin 
de ketenpartners in de regio gezamenlijk 
zorgen voor een sluitende begeleiding 
voor alle jongeren die in een JJI terecht-
komen. Per 1 april 2009 zijn de netwerk- 
en trajectberaden landelijk dekkend.
In 2010… worden de netwerk- en traject-
beraden verder geprofessionaliseerd.

4.2 Wettelijk kader nazorg
Door een wijziging in de Beginselenwet 
justitiële jeugdinrichtingen wordt 
nazorg verplicht voor jongeren die een 
vrijheidsstraf langer dan drie maanden 
hebben gekregen. Ook jongeren die 
korter zijn gestraft, krijgen nazorg. 
De Tweede Kamer heeft op 2 februari 
ingestemd met het wetsvoorstel, het ligt 
nu ter goedkeuring bij de Eerste Kamer.

4.3 Pilot vrijwillige nazorg 18+ PIJ’ers
Doel: Vooruitlopend op de wettelijk 
verplichte nazorg wordt aan alle 
PIJ-jongeren nazorg in vrijwillig kader 
aangeboden.
In 2010… zal naar verwachting de wet-
telijke regeling tot verplichte nazorg in 
werking treden.

4.4 / 3.2  ICT ondersteuning netwerk 
en trajectberaden

Doel: Het in gebruik nemen van een ICT-
systeem voor nazorg, dat op casusniveau 
de digitale informatie-uitwisseling en 
het maken van afspraken over nazorg 
tussen de ketenpartners ondersteunt.
In 2010… zal de ICT ondersteuning ten 
behoeve van de netwerk- en traject-
beraden landelijk beschikbaar zijn en 
geïmplementeerd worden.

5.  Terugdringing Recidive Werk
straffen Jeugd

Projectleider: Etienne van Koningsveld
Doel: In het nieuwe project Werkstraf-
fen wordt onderzoek gedaan naar de 
mogelijkheden om met een effectievere 
inzet van werkstraffen bij te dragen aan 
recidivevermindering.
In 2010… wordt onderzocht of en zo ja 
welke verbeteringen er mogelijk zijn 
in de werkstraffen voor jeugdigen. Dit 
moet leiden tot maatregelen op de korte 
(quick wins) en op de lange termijn 
(beleidsvoorstellen).

Het Programma Aanpak 
jeugdcriminaliteit wordt uitgevoerd 
door het ministerie van Justitie, in 
samenwerking met de ministeries 
van BZK en Jeugd en Gezin en de 
uitvoeringsorganisaties Bureaus 
Jeugdzorg/jeugdreclassering  
(MO-Groep), Justitiële 
Jeugdinrichtingen (DJI), Bureau 
Halt, Openbaar Ministerie, Politie, 
Raad voor de Kinderbescherming, 
Raad voor de rechtspraak 
en de Erkenningscommissie 
Gedragsinterventies Justitie.
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Vanaf 2008 kwamen onder de vier pijlers 
van het programma dertien projecten op 
gang. “Dat klinkt ambitieus, maar we wisten 
niet wat de invloed van elk project zou zijn 
op de recidive. We hebben vorig jaar dan 
ook een impactanalyse laten uitvoeren. 
Daar kwam veel uit. Bijvoorbeeld dat 
we ons wat te veel op de zware gevallen 
concentreerden. Daarom hebben we onze 
scope wat verbreed. Bijvoorbeeld in de 
richting van de werkstraf. Die hebben 
we echt ‘herontdekt’. 55 procent van alle 
gestraften krijgt een werkstraf opgelegd. Na 
een eerste werkstraf recidiveert ongeveer 35 

procent, dus ook daar liggen vermoedelijk 
kansen voor verbetering.”

Petje af
Het programma loopt nog ongeveer een 
jaar en dan rijst natuurlijk de vraag: hoe zit 
het met de doelstelling de recidive onder 
jeugdigen met tien procentpunt terug te 
dringen? “Dat blijft nu nog bij een gevoel. 
Echt meten kunnen we pas twee jaar nadat 
alle projecten zijn geïmplementeerd. Ik 
verwacht dat we in 2012 zover zijn. Een 
meting wordt dan mogelijk in 2015. Die is 
indicatief voor de zevenjaarsrecidive; de 

periode waarna je pas echt kunt zien of 
iemand niet opnieuw in de fout is gegaan.”

Maar wat is het gevoel nu? “Onder de 
doelgroepen waarop we ons tot nu toe 
hebben gericht, gaan we het halen”, zegt 
Kitselaar. “Op andere terreinen waarop 
we ons minder hebben geconcentreerd – 
werkstraffen, geldboetes en de maatregel 
hulp en steun – kan ik dat nog niet 
voorspellen.
Overigens gaat het niet alleen om die tien 
procentpunt. Ook de kwaliteit van ons werk 
telt. Denk aan de goede resultaten op het 
gebied van ketensamenwerking. Als je ziet 
wat de uitvoeringsorganisaties inmiddels 
behappen en verstouwen. Daar neem ik 
mijn pet voor af.”

‘ Dit wordt het jaar van 
de implementatie’

Programmamanager Aanpak jeugdcriminaliteit Edward John Kitselaar noemt 2009 
inhoudelijk gezien een bewogen jaar. “Al neemt dit niet weg dat we goedkeuring kregen 
op veel pilotprojecten. In sommige gevallen kwamen we zelfs al aan implementatie 
toe. Het is goed om te zien dat steeds meer projecten in uitvoering komen.”

Martin Sitalsing, politie Twente en binnen de Raad van Korpschefs i.o. belast met de portefeuille Jeugd:

‘ Signaleren en adviseren belangrijkste taken’
Wat vind de Nederlandse politie van de rol die 
zij in het Programma Aanpak jeugdcriminaliteit 
zou moeten vervullen, rekening houdend met de 
kerntaken van de politie?

“Jeugd zit in veel kerntaken van de 
politie. Signaleren en adviseren vind ik de 
belangrijkste. Daarom heeft de politie een 
belangrijke rol in de projecten ‘Vroegtijdig 
ingrijpen’ en ‘Ontwikkeling landelijk 
instrumentarium jeugdstrafrechtketen’. 
Ik wil wel benadrukken dat de focus niet 
alleen op de politie moet komen te liggen. 
De politie beschikt over veel informatie, 
maar registreert niet alles. Er is sprake 
van een dark number: een deel van de 
jeugdcriminaliteit blijft buiten het blikveld 
van de politie.”

Welke randvoorwaarden zijn voor de politie erg 
belangrijk om mee te werken aan de doelstellingen 
van het Programma Aanpak jeugdcriminaliteit?

“Een belangrijke voorwaarde voor de politie 
is de administratieve last. De registratietaak 
moet beperkt en eenvoudig zijn. Het kan 
niet zo zijn dat een politiefunctionaris uren 
met de registratie bezig is. Automatisering 
is ook een belangrijke voorwaarde, maar 
tevens een knelpunt. We hebben dan 
bijvoorbeeld te maken met de jaarplanning 
van de Voorziening tot samenwerking 
Politie Nederland (vtsPN).
Op het terrein van jeugd heeft de politie 
een belangrijke plaats ingeruimd voor 
opleiding, meer nog dan bij andere 
terreinen. Zo wordt de jeugd en 
jeugdcultuur goed gevolgd en nieuwe 
ontwikkelingen worden snel vertaald naar 
de opleidingen.”

Tot slot een vraag van Martin Sitalsing aan Edward 
John Kitselaar: ‘Je weet nu welke randvoorwaarden 
voor de politie belangrijk zijn. Kun je beloven dat de 
administratieve last echt wordt beperkt? Kun je dat 
waarmaken?’

Kitselaar: “We begrijpen dat dit voor 
de politie belangrijk is en in het 
programma zijn we ook zeker bezig om 
de administratieve lasten zo veel mogelijk 
in te perken. Zo ontwikkelen we betere 
ICT-ondersteuning om het proces zoveel 
mogelijk te vereenvoudigen. Belangrijk 
hierbij is wel dat de kwaliteit geborgd 
blijft, dus wat dat betreft ben ik blij om te 
zien dat de politie tijd en energie stopt in 
opleidingen.”

Edward John Kitselaar: “Onder de doelgroepen waarop we ons tot 
nu toe hebben gericht, gaan we de recidivevermindering halen”.

Foto: Fleur Kooiman
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Eerste indruk uit pilots Verhogen Pakkans

‘Als je gaat roeren, ontstaat 
vanzelf beweging’

Uit een literatuurstudie, gesprekken met 
deskundigen, jongeren en expertmeetings 
zijn veel mogelijke maatregelen naar voren 
gekomen om de pakkans te verhogen en 
jongeren uit de criminaliteit te houden. 
Communicatie speelt een belangrijke rol, 
bijvoorbeeld door voorlichting te geven op 
scholen over wat acceptabel gedrag is en wat 
niet. Ook samenwerking is heel belangrijk. 
Zo kan de bereidheid van burgers aangifte 
te doen positief worden beïnvloed door 
aandacht te vragen in de media voor 
speciale projecten rond een wijk. Ook 
kan de politie aangeven hoe burgers en 
jongerenwerkers het beste kunnen omgaan 
met ‘hangjongeren’. Scholen kunnen de 
leerplichtambtenaar beter inzetten door 
meteen te melden wanneer een lid van een 
jongerengroep afwezig is.

Inmiddels zijn in de gemeenten Tilburg, 
Roermond en Heerlen pilots gestart om 
maatregelen uit te proberen die passen 
bij de lokale situatie. Daarbij heeft de 
gemeente de regie, met inzet van de politie 
en toezichthouders. Aan het eind van dit 
jaar worden de maatregelen geëvalueerd 
onder verantwoordelijkheid van het WODC. 

Flyeractie
Bert de Leeuw van de politie in Roermond 
noemt de eerste resultaten in de 
Donderberg “aardig, maar het kan beter. 
We zijn druk bezig het wijkteam in de wijk 
te positioneren. Woningbouwvereniging, 
politie, gemeente en maatschappelijk werk 
proberen te bereiken dat bewoners samen 

met deze partijen aan de slag gaan. Zo 
hebben we laatst een stevige actie in de wijk 
gehad met folders en flyers, waarop staat 
wat we niet meer pikken, zoals vandalisme, 
en een oproep om mee uit te kijken naar 
de daders. Dit leidde tot veertig tot vijftig 
meldingen over jeugdige vandalen. Het 
wijkteam geeft prioriteit aan zaken waarbij 
jongeren zijn betrokken. Met een aantal 
van die jongeren zijn gesprekken gevoerd. 
Een aantal jongeren gaf aan hulp nodig te 
hebben om hun gedrag te veranderen. We 
willen hen helpen de kans op een baan te 
vergroten. Ze kunnen bijvoorbeeld stage 
lopen bij de huismeesters in de wijk.”
Bewoners die bij de politie melding doen 
van zaken worden niet alleen telefonisch, 
maar ook persoonlijk benaderd. Ze 
worden ook geïnformeerd over het 
resultaat. Lopende onderzoeken die 
een relatie hebben met de Donderberg 
worden in beginsel opgepakt door 
de wijkteamleden van de politie. Met 
schooljongeren, bewonersgroepen en 
partners worden gesprekken gevoerd om 
tot een gezamenlijke strategie te komen. 
“Tegenover de top vijf van de harde 
kern treden we zo repressief mogelijk 
en zichtbaar op”, besluit De Leeuw. 
“Zo beïnvloeden we ook de rest van de 
jongeren.”

Slimme dingen
Volgens Ellen den Arend van de gemeente 
Tilburg zijn er op dit moment nog geen 
resultaten toe te schrijven aan de pilot. 
“We zijn hartstikke goed aan de slag en 

doen goede en ook slimme dingen, maar 
we zijn er nog niet.” Ze vertelt dat de focus 
in Tilburg ligt bij de integrale aanpak 
van jeugdgroepen. Het verhogen van de 
pakkans sluit daar mooi op aan. “We maken 
per jeugdgroep een plan van aanpak met 
gebiedsgerichte, persoonsgerichte en 
delictgerichte maatregelen. We hebben 
bijvoorbeeld vier jongeren uitgenodigd 
om op het gemeentehuis te komen praten 
over hun gedrag. Daarbij laten we ook 
meteen een hulpaanbod invliegen. Een van 
de jongeren is niet op komen dagen, die 
houden we nu extra in de gaten.”
Positief vindt ze dat er door de pilot meer 
samenwerking is. “Dat geeft synergie. Of 
zoals een collega zegt: ‘Als je gaat roeren, 
dan komt er vanzelf beweging.’”

Nederland kent een oplossingspercentage van bijna een kwart van de geregistreerde 
misdrijven. Ruim tachtig procent van de jeugd schat de pakkans in als ’niet groot’ of 
zelfs ‘afwezig’. “Het project Verhogen Pakkans is bedoeld om erachter te komen hoe de 
pakkans het beste kan worden verhoogd”, aldus projectleider Nol Meulendijks. “Vooral 
het verhogen van de subjectieve pakkans kan het gedrag beïnvloeden. Jongeren 
moeten het idee krijgen dat er een grote kans is dat ze worden bestraft bij crimineel 
gedrag, waardoor ze daarvan afzien.”

SIMPEL!
de 4 regels van de Donderberg

vernieling
geldboete/werkstraf + schadevergoeding + 
strafblad

DrUgS
geldboete + inbeslagname + strafblad 

vervUiling
geldboete (€150 of meer) + opruimen

gelUiDSoverlaSt
geldboete (€90 of meer) + inbeslagname

Zie je iemand deze regels overtreden? Bel (0900) 8844.

overtreeD Je De regelS? Dan KriJg Je DireCt een Boete!
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Invoering gedragsinterventies 
centraal in 2010

Gedragsinterventies (gedragsprogramma’s) 
worden al jaren ingezet in het kader van een 
leerstraf of in een justitiële jeugdinrichting. 
Het ging tot voor kort echter om een groot 
aantal programma’s, zo’n 180, zonder dat 
duidelijk was wat wel en niet werkte. “Om 
die reden hebben we afgesproken dat 
voortaan alle, binnen een justitieel kader in 
te zetten programma’s worden voorgelegd 
aan een erkenningscommissie”, zegt Ton 
Eijken, die hiervoor vanuit het ministerie 
van Justitie verantwoordelijk is. Deze 
Erkenningscommissie Gedragsinterventies 
Justitie werd in 2005 geïnstalleerd. Op basis 
van wetenschappelijke kennis beoordeelt 
de commissie de programma’s voor zowel 
jeugdige als volwassen justitiabelen op 
de mate waarin recidivevermindering kan 
worden bereikt. “Erkenning is belangrijk, 
want uiteindelijk worden alleen die 
programma’s nog gefinancierd. Overigens 
nemen we daar tot 2011 wel uitgebreid 
de tijd voor. In de afgelopen jaren zijn 
bestaande programma’s aangepast of zijn 
nieuwe programma’s ontwikkeld. Daarmee 
is veel expertise opgebouwd.”

Aan de slag
Acht gedragsinterventies voor jeugdigen 
beschikken al over een erkenning en nog 
eens acht over een voorlopige erkenning. 
Dit jaar zullen er nog enkele programma’s 
bij de commissie worden ingediend. Ook 
de invoering van programma’s is al in volle 
gang. Zo zijn er in 2009 in de justitiële 
jeugdinrichtingen al ruim 400 erkende of 
voorlopig erkende programma’s uitgevoerd. 
In het kader van een leerstraf hebben in 

2009 al zo’n 600 jongeren aan een erkend 
programma deelgenomen. 

Eijken: “Belangrijk is om te kijken hoe 
de programma’s in de praktijk worden 
uitgevoerd. Wordt het programma 
uitgevoerd zoals in de handleiding is 
aangegeven? Hoe wordt een jongere 
geselecteerd en gaat de jongere vervolgens 
naar het juiste programma toe?”

Expertise vasthouden
“Iedereen is er nu wel van doordrongen dat 
een programma gebaseerd moet zijn op het 
‘What Works-principe’. Nu gaat het erom 
voor alle programma’s voldoende goede 
trainers op te leiden en om waardevolle 
expertise op te bouwen en vast te houden. 
Ook kwaliteitszorg is belangrijk om er voor 
te zorgen dat de gedragsinterventies worden 
uitgevoerd zoals bedoeld. Daarom worden 
er in 2010 met de betrokken organisaties, 
zoals de Raad voor de Kinderbescherming 
en de Justitiële Jeugdinrichtingen, 
afspraken gemaakt over standaarden voor 
de registratie van gedragsinterventies en 
eisen aan de kwaliteitszorg van het gehele 
pakket aan gedragsinterventies.
Het is zaak om dynamisch te blijven. Dat 
is ook de reden dat voor ieder programma 
na vijf jaar opnieuw een erkenning moet 
worden aangevraagd. Daarnaast moeten 
we ook openstaan voor innovatie. Nieuwe 
ontwikkelingen kunnen aanleiding 
zijn om te bezien of er nog aanvullende 
gedragsinterventies nodig zijn of dat 
bepaalde gedragsinterventies niet meer in 
een behoefte voorzien.”

Goede gedragsinterventies zijn noodzakelijk om terugval in crimineel gedrag bij 
jeugdige justitiabelen te voorkomen. Justitie zet daarom in op 21 verschillende 
gedragsinterventies die erkend moeten zijn door de Erkenningscommissie. In 2010 
zullen nog enkele interventies aan de Erkenningscommissie worden voorgelegd, maar 
de nadruk ligt op de invoering van de interventies.

‘Jeugdreclassering ziet 

zeker mogelijkheden’

“Jeugdreclasseerders werken graag 
met de erkende gedragsinterventies”, 
zegt Agnes Derksen, projectleider 
jeugdreclassering bij de MOgroep 
Jeugdzorg. “Tot nu toe zijn er 
vooral belemmeringen door het 
onvoldoende, of niet snel genoeg 
beschikbaar zijn van deze interventies. 
De jeugdreclassering maakt nu vooral 
gebruik van jeugdzorginterventies, 
en die zijn meestal onvoldoende 
gericht op onze doelgroep. Wij hebben 
vaak te maken met een ander type 
jongere, voor wie een stevigere en 
vasthoudende aanpak nodig is. Hier 
sluiten de erkende gedragsinterventies 
beter op aan.

De jeugdreclassering bekijkt of 
een bepaalde interventie aansluit 
bij de vastgestelde problematiek 
van de jongere en eventueel het 
gezin. Momenteel worden de 
erkende interventies nog beperkt 
ingezet, maar naarmate de 
jeugdreclasseringsmedewerkers er 
meer ervaring mee krijgen en de 
interventies landelijk beter beschikbaar 
komen, zie je een toename. Enkele 
erkende interventies worden 
momenteel door Justitie ingekocht 
en kunnen worden ingezet voor de 
gedragsbeïnvloedende maatregel. De 
komende tijd gaan we werken aan een 
betere afstemming en afspraken tussen 
de jeugdreclassering en de diverse 
aanbieders van deze interventies. We 
moeten heldere afspraken maken over 
de verwachtingen en samenwerking, de 
rapportage en de handelwijze wanneer 
een jongere zich niet aan de afspraken 
houdt. Dit pakken we op samen met 
de landelijk projectleider GBM Monica 
Koning.”
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Is een jongere in bewaring gesteld in een 
JJI, dan komen de Raad voor de Kinder-
bescherming, de JJI en de jeugdreclassering 
bij elkaar om gegevens uit te wisselen. 
“Doel van dit netwerkberaad is om de reeds 
beschikbare informatie over problemen, 
mogelijkheden en geschiedenis van de 
jongere te completeren”, vertelt Van Winden. 
“Twee weken later volgt er trajectberaad. 
De betrokken partijen komen opnieuw bij 
elkaar, nu om te bepalen wat er tijdens het 
verblijf van de jongere in de jeugdinrichting 
en daarna moet gebeuren. Moet de jongere 
geholpen worden bij het vinden van een 
baan, passende huisvesting of een opleiding? 
Bij dit trajectberaad, dat plaatsvindt in de 
regio waar de jongere vandaan komt, is ook 
de gemeente aanwezig.”

Eén systeem
Van Winden: “In de huidige situatie 
krijgt de casusregisseur de informatie 
voor het netwerkberaad per e-mail of op 
papier – soms tijdens het overleg zelf. 

In de nieuwe situatie voeren de Raad, de 
jeugdreclassering en de jeugdinrichting 
hun gegevens voor het overleg in, in één 
en hetzelfde systeem. Alle feiten over de 
delictgeschiedenis, de problemen en de 
thuissituatie van de jongere staan daardoor 
bij elkaar in één bestand. Dat wil overigens 
niet zeggen dat alle gegevens voor iedereen 
beschikbaar zijn. Wat je kunt zien, hangt af 
van het niveau van autorisatie. De gemeente 
heeft bijvoorbeeld geen toegang tot de 
strafrechtelijke gegevens. Maar iedere 
partner kan zien wat hij nodig heeft om de 
nazorg rond jongeren te organiseren.”

Het voordeel is dat de casusregisseur minder 
werk heeft, terwijl de deelnemers aan het 
netwerkberaad van tevoren al kunnen 
kennisnemen van wat de collega’s over 
de jongere te melden hebben. “Tijdens 
het trajectberaad is er dan ook meer tijd 
om vragen te stellen en in discussie te 
gaan. Komt er nieuwe informatie op tafel, 
dan voert de casusregisseur die direct 

in. Iedereen kijkt mee en kan ingrijpen. 
Gebeurt dat niet, dan mag de casusregisseur 
ervan uitgaan dat iedereen zich kan vinden 
in wat hij heeft toegevoegd.” Actiepunten 
voert de casusregisseur ter plekke in, met 
de naam van degene die verantwoordelijk 
is. “Misverstanden over wie wat moet doen 
en op welke termijn zijn dan ook nagenoeg 
uitgesloten.”

Niet ingewikkeld
Is het niet lastig om met het systeem te 
leren werken? Dat valt wel mee, aldus Van 
Winden. “Ik weet uit eigen ervaring dat het 
een gebruiksvriendelijk systeem is. Met een 
uurtje heb je in de gaten hoe het werkt. 
Maar het spreekt vanzelf dat we iedereen 
die ermee gaat werken zullen opleiden en 
begeleiden.” Op de pilotlocaties worden 
de knelpunten en verbetervoorstellen in 
kaart gebracht. “Zo komt er een systeem dat 
steeds beter aansluit bij de behoeften van de 
gebruikers. In oktober 2010 zal het systeem 
naar verwachting in alle regio ‘s draaien.” 
En dat is goed nieuws voor de betrokken 
jongeren. “Ik ben ervan overtuigd dat betere 
informatie-uitwisseling uiteindelijk ook in 
hun voordeel werkt. Als je meer weet, kun je 
beter bepalen wat er nodig is om jongeren 
te helpen.”

‘ Met een uurtje weet je hoe het werkt’
In de loop van 2010 wordt de ICTapplicatie Nazorg jeugd die het netwerk en 
trajectberaad moet ondersteunen landelijk ingevoerd. Op dit moment wordt het 
programma uitgetest in vijf regio’s: Tilburg, Eindhoven, Enschede, Utrecht en Arnhem. 
Volgens Remco van Winden, landelijk projectleider casusregie van de Raad voor de 
Kinderbescherming, heeft het systeem grote voordelen voor hulpverleners en jongeren.

Foto: Sabine Joosten / Hollandse Hoogte

Ministerie van Justitie Nieuwsbrief programma Aanpak jeugdcriminaliteit | Jaargang 3, editie 1 (maart 2010) | 7



Doorlooptijden verbeteren 
door toepassing van good 
practices In 2001 zijn de landelijke richtlijnen voor de 

doorlooptijden van jeugdstrafzaken, de zogeheten 
Kalsbeeknormen, vastgesteld. De gedachte achter 
de Kalsbeeknormen is dat maatregelen meer effect 
sorteren naarmate ze sneller en consequenter worden 
uitgevoerd. Sinds de introductie van deze normen 
is er veel bereikt. In alle arrondissementen zijn de 
doorlooptijden verbeterd. Een bijzondere prestatie, 
als je weet dat het aantal verdachten in de periode 
tussen 2001 en 2008 sterk toenam.

Foto: Gerard Til / Hollandse Hoogte
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Marion van Vroonhoven, projectleider 
Doorlooptijden bij het ministerie van 
Justitie, beaamt dat het de goede kant 
op gaat met de Kalsbeekscores. “We zien 
in de jeugdstrafrechtketen wel dat in het 
bijzonder het traject tussen het Openbaar 
Ministerie en de Zittende Magistratuur (ZM) 
al enkele jaren tamelijk ver onder de norm 
van tachtig procent blijft. De keten besloot 
daarom vorig jaar tot een onderzoek. De 
Kalsbeeknormen zijn ketenbreed, van 
politie tot de rechtbank, geëvalueerd door 
het onderzoeksbureau Andersson Effers 
Felix (AEF). Met die kennis kunnen we alle 
ketenpartners beter faciliteren.”

Resultaten
De resultaten zijn in juli 2009 gepresenteerd 
in het rapport ‘Doorlooptijden doorgelicht’. 
De aandacht gaat onder meer uit naar ver-
beteringen op het gebied van inrichting van 
logistieke processen en sturing op schakel-
momenten. In het onderzoek komen ook 
de onderwerpen strafzaken in hoger beroep 
en executie aan bod. Daarnaast blijkt dat er 
in de praktijk in diverse arrondissementen 
inmiddels een aanzienlijk aantal good prac-
tices is ontwikkeld om de doorlooptijden te 
versnellen. Tot slot wordt nadrukkelijk aan-
dacht besteed aan de vormen van intensieve 
keten samenwerking, zoals het Justitieel 
Casusoverleg Jeugd (JCO) en het Arrondisse-
mentaal Platform Jeugdcriminaliteit (APJ).

Samen met de ketenpartners is een reali-
satieplan opgesteld om de verbeteringen 
door te voeren. Het plan gaat in op projec-
ten die al lopen, zoals de omzetting van het 
Landelijk Overdrachtformulier (LOF) naar 
het Elektronisch Proces-verbaal Minderjari-
ge (EPvM) en het landelijk instrumentarium 
jeugdstrafrechtketen. Er zijn ook enkele 
nieuwe speerpunten opgenomen, zoals het 
verspreiden van een ideaaltypische proces-
beschrijving onder arrondissementen. Met 
enkele speerpunten is men al aan de slag 
gegaan, zoals executie en hoger beroep en 
de toepassing van good practices.

Mooi
Een aantal onderzochte arrondissementen 
heeft volgens Van Vroonhoven ‘mooie 
dingen’ bedacht. “Die moet je delen met 

andere arrondissementen, want zo kun je 
landelijk enorme verbeterslagen realiseren. 
Deze good practices staan als bijlage in het 
rapport.”
Ze bezocht met het rapport in de hand alle 
negentien APJ’s. “We deden dat afgelopen 
zomer en kregen enthousiaste reacties. De 
APJ’s reikten ons nog meer good practices 
aan. De lijst uit het onderzoek werd zo een 
stuk langer. We zijn daarmee aan de slag 
gegaan en in maart verschijnt er een aparte 
publicatie, die we de APJ’s gaan aanbieden.” 
In deze publicatie wordt een ideaaltypisch 
werkproces OM/ZM beschreven dat de APJ’s 
kunnen linken met de good practices.

Stapel strafzaken
Het is de bedoeling dat de ketenpartners 
good practices gaan uitwisselen. Om 
hen daarbij te ondersteunen, komt er 
binnenkort een website met informatie over 
doorlooptijden.
“De samenwerking tussen OM en ZM kan 
nog nader worden geïntensiveerd”, noemt 
Van Vroonhoven als voorbeeld van een good 
practice. “In een aantal arrondissementen 
zitten met enige regelmaat mensen van OM 
en ZM om de tafel met een stapel strafzaken, 
om te bespreken welke zaken ernstige 
vertraging oplopen. De betreffende zaken 
komen vervolgens eerder op zitting.”

Een andere good practice binnen de 
jeugdstrafrechtketen is die van de Raad 
van de Kinderbescherming in Groningen. 
“Daar is de interne bedrijfsvoering opnieuw 
ingericht. Er zijn clusters gevormd, waarin 
Raadsonderzoekers worden gekoppeld aan 
een administratieve kracht, die alle admi-
nistratieve handelingen uitvoert en toeziet 
op de doorlooptijd. Zo kan de Raadsonder-
zoeker zich concen treren op zijn onderzoek. 
De casusregisseur geeft sturing aan het 
geheel. Het nieuwe proces kent ook minder 
schakelmomenten, met de bijbehorende 
wachttijd. Dankzij de nieuwe werkmethode 
behalen ze daar de gestelde termijnen.”

Vasthouden
Van Vroonhoven heeft er vertrouwen in dat 
de tachtig procent gehaald gaat worden, 
mede dankzij de invoering van de good 
practices. “Bij de ene organisatie gaat het 

sneller dan bij de andere, maar je ziet dat 
alle partners er keihard aan werken. Laat 
nu eerst de arrondissementen waar het 
uitstekend gaat, hun aanpak en methoden 
landelijk gaan delen met de vakgenoten. De 
verbinding met het veld is steviger dan ooit. 
Die gaan we de komende jaren vasthouden 
en verstevigen.”

Jolande Calkoen, namens de Raad voor de 
rechtspraak lid van de begeleidings commissie 
van het AEF-onderzoek en lid van het Loj, het 
Landelijk Overleg Jeugdcriminaliteit:

‘ Proactieve rechter 
voorwaarde voor 
snelle doorstroming’

“Als je effectief wilt straffen en dat geldt 
zeker voor jeugdigen, dan is tijdigheid 
belangrijk. De mogelijkheden van de 
rechterlijke macht om de doorlooptijden 
terug te dringen mogen minder groot 
zijn dan elders in de keten, er is wel 
winst te boeken. Een van de belangrijkste 
voorwaarden voor een snelle 
doorstroming is een proactieve rechter 
die het aanhoudingsbeleid kritisch volgt 
en ervoor waakt dat zaken - wegens het 
ontbreken van stukken, verdachten of 
advocaat - onnodig worden uitgesteld. 
Een andere belangrijke voorwaarde 
is regulier overleg met het Openbaar 
Ministerie om zittingscapaciteit en 
zittingsaanbod af te stemmen en 
daarbij maatwerk te leveren. Een 
goede communicatie tussen OM en de 
Rechtspraak is daarbij onontbeerlijk.”
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Recidivevermindering onder werkgestraften

‘ Hoe meer we in de keten weten en 
delen, des te passender de straf’

De recidivekans na een eerste werkstraf is ongeveer 35 
procent. Het gaat dan om de strafrechtelijke werkstraffen, 
niet om de Halt-werkstraffen. Dat is volgens Van 
Koningsveld niet extreem hoog. “Bekijk je de recidivecijfers 
van de afgelopen jaren van verschillende soorten straffen, 
dan zitten de werkstraffen ergens in het midden. Toch is het 
belangrijk om te zoeken naar mogelijkheden om juist hier 
de recidive terug te dringen. Waarom? Het betreft een hele 
grote groep, 55 procent van het totale aantal gestraften. 
Heel veel jongeren krijgen een werkstraf opgelegd, jaarlijks 
zo’n 20.000. Een paar procent minder recidive levert met 
andere woorden ‘grote winst’ op voor de doelstelling 
om de recidive onder alle jeugdige recidivisten met tien 
procentpunt terug te dringen.”

Vandaar het besluit om werkstraffen als vijfde pijler aan het 
programma toe te voegen. De urgentie om werkstraffen 
kritisch tegen het licht te houden wordt volgens Van 
Koningsveld nog eens versterkt door het maatschappelijke 
en politieke debat over straffen. “Op straat, maar ook in de 
Tweede Kamer klinkt de roep om strenger straffen steeds 
luider. Parallel daaraan neemt de verontwaardiging over 
werkstraffen steeds verder toe. Het idee is toch dat een 
werkstraf niets voorstelt, dat jongeren er goed vanaf komen. 
Des te meer reden dus om nog eens kritisch naar die 
werkstraffen te kijken.”

Doel van het project Aanpak Recidive Werkstraffen 
Jeugd (ARWJ) is om op basis van onderzoek te komen 
tot maatregelen om de recidive van werkstraffen 
en combinatiestraffen van een leer- en werkstraf te 
verminderen, op de korte en de lange termijn. Het project, 
dat een looptijd heeft van een jaar, is eind 2009 van start 
gegaan. Het hangt nauw samen met het project landelijk 
instrumentarium jeugdstrafrechtketen. Er is ook overlap 

met het project ‘Verbetering Kwaliteit Werkstraf ’ van de 
Raad voor de Kinderbescherming.

Gerichter inzetten
Van Koningsveld: “Achter het algemene recidivecijfer gaan 
waarschijnlijk grote verschillen schuil. Het verschilt volgens 
de collega’s die er dagelijks mee bezig zijn soms binnen 
één arrondissement zelfs per regio. We hebben het WODC 
(het onderzoeksbureau van Justitie) dan ook gevraagd om 
de recidivecijfers uit te splitsen naar bijvoorbeeld geslacht, 
leeftijd, land van herkomst en arrondissement. Als we 
weten hoe recidive samenhangt met onder andere deze 
factoren, dan kunnen we het instrument mogelijk gerichter 
inzetten.” Maar van nul af aan beginnen is volgens Van 
Koningsveld zeker niet nodig. “Er is in het veld en met name 
bij de Raad voor de Kinderbescherming al een heleboel 
ervaring en kennis aanwezig. Dit project hangt ook af van 
een goede ketensamenwerking.” 

Fred Tas is voorzitter van een landelijk platform van de Raad 
voor de Kinderbescherming die zich buigt over taakstraffen. 
“We zijn al jaren bezig met de verbetering van de toepassing 
en kwaliteit van taakstraffen (werk- en leerstraffen) en heb-
ben veel geïnvesteerd in de ontwikkeling en invoering van 
erkende gedragsinterventies. Om de kwaliteit en daarmee 
de effectiviteit van werkstraffen te vergroten moet je vast-
stellen hoe groot het risico op recidive is. Is dat risico groot, 
dan kun je beter voor een andere sanctie kiezen. Voor de 
taxatie komen vragenlijsten beschikbaar die deel uitmaken 
van het landelijk instrumentarium, dat in 2011 ingevoerd zal 
worden. Daarmee kun je snel achterhalen wat de risico-
factoren zijn en hoe groot de kans op recidive is. Passen we 
dat consequent toe, dan kunnen we voorkomen dat jonge-
ren een straf opgelegd krijgen die niet bij hun situatie past.”

Niet marchanderen
“Wil je de kans dat een werkstraf effect heeft vergroten, 
dan moeten we ons aan een aantal eenvoudige principes 
houden”, weet Tas. “Je moet de straf bijvoorbeeld 
onmiddellijk uitspreken, de tijd tussen delict en straf 
beperken. De straf moet bovendien passen bij het delict, 
mag niet te zwaar of te licht zijn. Een ander belangrijk 
principe dat we niet uit het oog mogen verliezen is dat 
de straf onvermijdelijk moet zijn. Krijgt een jongere 
een taakstraf, dan moet hij die ook volledig uitvoeren. 

Jongeren die een werkstraf hebben ‘uitgezeten’, 
gaan daarna toch regelmatig weer in de fout. Het 
Programma Aanpak jeugdcriminaliteit gaat werk 
maken van het terugdringen van die recidive. De 
eerste aanknopingspunten voor verbetering zijn er. 
Projectleider Etienne van Koningsveld: “Kunnen we 
met snelle, relatief eenvoudige maatregelen winst 
boeken, dan zullen we dat zeker doen.”
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Marchanderen is dodelijk. Het zijn deze principes, die uit 
de What Works methode voortkomen, die de effectiviteit 
van werkstraffen zouden kunnen vergroten. Het project 
‘Verbetering Kwaliteit Werkstraf ’ zal de principes zoveel 
mogelijk in de werkstraffen integreren.”

Ook aan de voorkant van het proces, bijvoorbeeld bij het 
Openbaar Ministerie, is volgens Van Koningsveld winst te 
boeken. “Officieren van Justitie willen nog wel eens een 
werkstraf eisen, omdat ze niet weten dat dit al eerder is 
gebeurd. Waren ze op de hoogte geweest, dan hadden ze 
wellicht een andere straf of een andere werkstraf geëist. 
Betere informatie-uitwisseling in de keten, van kop tot 
staart, verbetert de effectiviteit van werkstraffen. Hoe meer 
we in de keten weten en delen, des te passender de straf zal 
zijn.”

Informele controle
Tas: “Als een werkstraf in principe op zijn plaats zou zijn, 
dan nog moet je je afvragen of je daarvoor wel moet 
kiezen. Wat vroeger als kattenkwaad werd afgedaan, krijgt 
tegenwoordig te vaak een crimineel etiket. Is het altijd 
nodig om een jongere die rottigheid heeft uitgehaald 
in het justitiële circuit te brengen? In de ontwikkeling 
van een puber is het zoeken van de grenzen en die soms 
overschrijden niet abnormaal. Ik kan me voorstellen dat 
een streng onderhoud met de politie, met de ouders erbij, 
in een aantal gevallen net zoveel zou kunnen opleveren. 
Dat principe van informele controle zouden we meer terug 
moeten brengen, ook op straat en in de buurt.”

Van werk word je beter

Vandalisme aan scholen, diefstal van virtuele goederen, 
happy slapping, het afsteken van vuurwerk. Jongeren 
die hiermee de fout in gaan lopen grote kans dat ze een 
werkstraf tegen zich horen eisen. In 2008 werd in 71 
procent van de jeugdstrafzaken een taakstraf opgelegd. 
Het overgrote deel daarvan zijn werkstraffen.

Werkstraffen vormen een van de drie soorten 
taakstraffen, de andere twee zijn leerstraffen, waarbij 
de jongere een cursus volgt, en gecombineerde leer/
werkstraffen. Voorbeelden van werkstraffen zijn: 
schoonmaken in een ziekenhuis, afwassen in de 
keuken van een verzorgingshuis, parkeergarages vegen 
voor de gemeente en het verwijderen van graffiti. 
Opvoedkundige voordelen zijn dat de jongere in de 
werksituatie leert omgaan met gezag, op tijd komen en 
samenwerken. Bovendien moet de jongere iets terug 
doen voor het leed of de schade die hij heeft veroorzaakt. 
Een werkstraf heeft een verplicht karakter en de jongere 
krijgt er niet voor betaald: het is ten slotte straf. Als de 
jongere de werkstraf niet goed uitvoert, kan besloten 
worden de werkstraf om te zetten in detentie. 

De kinderrechter of Officier van Justitie bepaalt wat voor 
soort taakstraf de jongere krijgt. Hij doet dat mede op 
advies van de Raad voor de Kinderbescherming. Hoe 
lang de straf duurt, hangt af van wat de jeugdige heeft 
gedaan en van het aantal keren dat hij een strafbaar 
feit heeft gepleegd. Het maximum is 200 uur. Legt de 
kinderrechter een combinatie van een werkstraf en een 
leerstraf op, dan is dat maximum 240 uur.

Fred Tas (links) en Etienne van Koningsveld 
houden de werkstraffen kritisch tegen het licht.
Foto: Fleur Kooiman
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De ondersteunende ICT-applicatie Nazorg 
jeugd voor de netwerk- en trajectberaden 
moet hierin voorzien. Door informatie 
over een jongere niet alleen sneller, maar 
ook gelijk met iedereen te delen, kunnen 
we betere trajecten in gang zetten. De 
ICT-applicatie bevraagt direct de gegevens 
vanuit het bronsysteem van de Raad. Een 
aantal velden wordt automatisch ingevuld 
en dat scheelt werk voor de mensen die met 
het nazorgsysteem gaan werken.

De pilot met de ICT-applicatie Nazorg jeugd 
voor de netwerk- en trajectberaden loopt, 
na de zomer volgt de landelijke uitrol. En 
dan loopt er nog een pilot met het landelijk 
instrumentarium jeugdstrafrechtketen. 
Locatie Eikenstein van JJI De Heuvelrug, 
waar ik werk, is de enige plek waar beide 
pilots draaien. Dat is meer toeval dan 
een bewuste keuze. Voordeel is wel dat je 
de verschillen en overeenkomsten naast 
elkaar kunt leggen en in de toekomst kunt 

proberen een stuk overlap weg te halen. De 
projectmedewerkers van de beide pilots zijn 
dan ook al met elkaar in contact getreden. 
Succesfactor is de inzet en het enthousiasme 
van de deelnemers.

Ik denk dat beide systemen met succes 
ingevoerd kunnen worden, hoewel ik de 
applicatie voor nazorg iets minder complex 
vind. Eenvoudigweg omdat hier straks in 
zijn totaliteit minder mensen bij betrokken 
zijn. In de toekomst zou het, zeker voor 
instellingen als de onze, bijzonder welkom 
zijn als beide systemen naadloos op elkaar 
aansluiten. Is een jongere eenmaal ‘achter 
de gesloten deuren’ beland, dan maken de 
juiste interventies en goede begeleiding 
het verschil voor zijn toekomst. Door de 
gegevens in beide systemen aan elkaar te 
verbinden, wordt het immers eenvoudiger 
om het best passende traject uit te stippelen 
met de daarbij behorende risicotaxatie(s).

In maart komt in de pilot ICT-applicatie 
Nazorg jeugd de nieuwste release uit, 
die we uiteraard eerst weer uitgebreid 
gaan testen. We willen de applicatie zo 
gebruiksvriendelijk mogelijk maken. Ik 
kan zelf niet wachten tot na de zomer de 
landelijke implementatie een feit is. Want 
een landelijke dekking betekent dat we 
als ketenpartners sneller informatie met 
elkaar kunnen delen en efficiënter kunnen 
werken, waardoor jongeren beter zullen 
worden geholpen. Uiteindelijk staat bij ons 
de jongere centraal.

Ik zou daarom tegen alle betrokken 
instanties willen zeggen: ‘geef beide 
systemen een warm onthaal’. Natuurlijk 
hebben we nog te maken met kinderziektes 
en knelpunten, maar die zijn er om opgelost 
te worden. De grootste uitdaging zit ’m 
in het feit dat organisaties verschillende 
bronsystemen gebruiken die binnen de 
nieuwe applicaties allemaal op dezelfde 
manier toegankelijk gemaakt moeten 
worden. We hebben wat achterstand in te 
halen in het gebruik van ICT-voorzieningen. 
Maar de meeste hordes, op het gebied van 
de privacybescherming van gegevens en 
de beveiliging van systemen, hebben we al 
genomen.

Sadi Alaçam is hoofd van de afdeling Bureau Sociale Dienstverlening bij JJI De Heuvelrug. Hij neemt deel aan twee 
werkgroepen voor de pilots ICT-applicatie Nazorg jeugd en het landelijk instrumentarium jeugdstrafrechtketen.
Foto: Fleur Kooiman

‘Geef ICT-ondersteuning een warm onthaal’
Informatie over een jongere die niet meteen voorhanden is, of onvolledig blijkt te zijn. 
Verschillende dossiers over één en dezelfde persoon die op uiteenlopende plekken 
liggen. Soms zelfs met gevolg dat een jongere voor een tweede maal hetzelfde traject 
ingaat, terwijl het de eerste keer al niet werkte. Dit soort dingen gebeuren, en het 
geeft weer eens aan hoe belangrijk het is dat de Raad voor de Kinderbescherming, het 
Openbaar Ministerie, de JJI’s, Bureaus Jeugdzorg/jeugdreclassering en gemeenten over 
de juiste informatie kunnen beschikken.
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